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PREFACE    VORWORT

Das Jahr 2022 stellt einen wahrlichen Meilenstein in der Entwicklung unserer 
Universität dar: einerseits dank der nationalen und internationalen Sichtbarkeit 
aufgrund der sehr erfreulichen aktuellen Positionierung im international renom-
mierten Hochschulranking von Times Higher Education (THE) und andererseits 
aufgrund der erfolgreichen Besiedelung und Inbetriebnahme von Modul 2 
unseres Universitätscampus. Der positive Spirit, gemeinsam an einem Standort 
zu arbeiten, ist bereits spürbar. Für alle, die aktuell und zukünftig an unserer Uni-
versität tätig sind, konnte hiermit eine sehr gute Basis geschaffen werden, um 
unser aller übergeordnetes Ziel bestmöglich zu verfolgen. Auf einen guten Start 
in den neuen Räumlichkeiten und die Fortführung unseres erfolgreichen Weges!

2022 truly represents a milestone in the development of our university: not only 
did it achieve national and international visibility thanks to its excellent position 
in the internationally recognized Times Higher Education (THE) university rank-
ings but the transfer to and opening of Module 2 of our university campus was 
a success. The positive spirit that arises from working together at one location 
is already noticeable. A very good foundation for pursuing our overarching goal 
has been created for everyone who works or will work at our university. Here’s 
to a good start at the new site and continued success!HELLMUT SAMONIGG  Rektor   Rector
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UNIVERSITÄT      UNIVERSITY

START-TOGETHER AUF DER NEUEN 
CAMPUSEBENE
Das Studienjahr 2022/23 markiert mit der Besiedelung von 
Modul 2 und der Eröff nung der Mensa einen einmaligen 
Meilenstein: Erstmals seit Gründung der Med Uni Graz sind 
nun alle Bereiche unserer Universität zentral an einem Ort in 
unmittelbarer Nähe zum Universitätsklinikum untergebracht. 
Auf dieses Ereignis wurde im Rahmen eines gemeinsamen 
Start-together in der neuen Mensa angestoßen. Zahlreiche 
Mitarbeiter*innen nutzten die Gelegenheit, mit Kolleg*innen 
auf der Campusebene ins Gespräch zu kommen und das neue 
kulinarische Angebot kennenzulernen. Rektor Hellmut Samo-
nigg freut sich, dass der Umzug der Organisationseinheiten 
so reibungslos verlief und die verschiedenen Bereiche bald 
vollständig vereint sind.

“START-TOGETHER” AT THE NEW 
CAMPUS
Through the move to Module 2 and the opening of the can-
teen, academic year 2022/23 has reached an unparalleled 
milestone: For the fi rst time since Med Uni Graz was found-
ed, all areas of our university are now housed at one location 
in direct proximity to the hospital. A toast was made to this 
achievement at a “start-together” in the new canteen. A large 
number of staff  members took advantage of this opportunity 
to converse with colleagues from across campus and to dis-
cover the new culinary options. Rector Hellmut Samonigg is 
happy that the move went smoothly for the organizational 
units and that the diff erent areas will soon be together at the 
same site.
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UNIVERSITY    UNIVERSITÄT

THE-HOCHSCHULRANKING: VERBESSERUNG UM 28 PLÄTZE
Die neue innovative Infrastruktur und der Fortschritt der letzten Jahre, die letztlich die dy-
namische Entwicklung in unseren Kernkompetenzen – Forschung, Studium und Lehre sowie 
Patient*innenbetreuung – vorangetrieben haben, blieben auch im internationalen Kontext 
nicht unbeachtet: Dem Engagement und unermüdlichen Einsatz unserer Universitätsangehöri-
gen, der „Pioneering Minds“, ist es zu verdanken, dass wir im aktuellen Times-Higher-Educa-
tion-Hochschulranking um weitere 28 Plätze aufgestiegen sind und nun den hervorragenden 
168. Platz einnehmen. Damit ist die Med Uni Graz neuerlich die zweitbestgereihte Universität 
Österreichs und gleichzeitig die bestgereihte Medizinische Universität im Lande.

THE WORLD UNIVERSITY RANKINGS: 28 PLACES HIGHER
Our new innovative infrastructure and recent advances driven by dynamic development in 
our core competencies—research, education and patient care—have not gone unnoticed in-
ternationally: Thanks to the commitment and tireless eff orts of our university members, our
“pioneering minds,” we have moved up another 28 places in the current Times Higher Educa-
tion World University Rankings to 168th place. Med Uni Graz is now the second most highly 
ranked Austrian university as well as the best medical university in the country.
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UNIVERSITÄT      UNIVERSITY

FÖRDERUNG FÜR FORSCHUNG: 
FLAGSHIP VASCHEALTH
Mit der Förderung innovativer Forschungsgruppen leistet die 
Med Uni Graz einen wichtigen Beitrag für Kliniker*innen und 
Grundlagenforscher*innen. Zwölf Flagships unserer Univer-
sität stellten sich dem Auswahlverfahren einer hochkaräti-
gen Fachjury und brachten ein Gewinnerkonsortium hervor: 
VascHealth widmet sich Herz-Kreislauf-Erkrankungen und er-
forscht Mechanismen wie den Zellabbau, die Kommunikation 
zwischen Zellen und Organen oder Entzündungsprozesse, um 
Präventions- und Behandlungsmöglichkeiten zu entwickeln. 
Das Konsortium hat die Förderung von 775 000 Euro gewon-
nen und eine Forschungsprofessur erhalten. Mit seiner inter-
disziplinären Expertise will das Team nun den Kampf gegen 
Herz-Kreislauf-Erkrankungen aufnehmen.

RESEARCH FUNDING: FLAGSHIP 
PROJECT VASCHEALTH
Med Uni Graz provides significant support to clinicians and 
basic researchers through its funding of innovative research 
groups. Our university’s twelve flagship projects participated 
in a selection procedure presided over by a high-quality pro-
fessional jury. A winning consortium was chosen: Dedicated to 
cardiovascular disease, VascHealth explores mechanisms such 
as recycling of cellular debris, communication between cells 
and organs or inflammatory processes with the goal of devel-
oping prevention and treatment options. The consortium has 
received EUR 775,000 in funding and a research professorship. 
With its interdisciplinary expertise, the team now wants to take 
up the fight against cardiovascular disease.
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UNIVERSITY    UNIVERSITÄT
VON KIEW NACH GRAZ: EIN FORSCHER 
AUF DER FLUCHT
Der Februar 2022 hat mit Kriegsbeginn das Leben aller Menschen 
in der Ukraine verändert. Eine massive Fluchtbewegung war die 
Folge, auch von Wissenschafter*innen. Einer von ihnen ist Oleksan-
dr Bondarenko, der durch die rasche Einladung von Corina Madreit-
er-Sokolowski und Wolfgang Graier das Land zum Zwecke der Fort-
bildung an der Med Uni Graz verlassen konnte und nun hier seiner 
Forschungsarbeit weiter nachgehen kann. Am Gottfried Schatz 
Forschungszentrum forscht er inzwischen an seinem Spezialgebiet: 
Ionenkanäle in Mitochondrien und Endothelzellen. Konkret geht es 
um die Signalmechanismen, die der Funktionsstörung von Endothel-
zellen bei entzündlichen Prozessen zugrunde liegen.

FROM KYIV TO GRAZ: A RESEARCHER AND 
HIS ESCAPE
The war that started in February 2022 has changed the lives of all 
people in Ukraine. The result was a massive wave of refugees, which 
also included scientists. One of them is Oleksandr Bondarenko, who 
was able to leave the country for training at Med Uni Graz thanks 
to a quickly issued invitation by Corina Madreiter-Sokolowski and 
Wolfgang Graier. He is now able to continue his research here. At 
the Gottfried Schatz Research Center, he conducts research in his 
area of specialization: ion channels in mitochondria and endothelial 
cells. This research focuses on the signaling mechanisms underlying 
endothelial cell dysfunction in inflammatory processes.
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CAMPUS LEBEN      CAMPUS LIFE

SUB-AUSPICIIS-PROMOTION VON 
SONJA RITTCHEN
Unter den Auspizien des Bundespräsidenten Alexander Van der 
Bellen feierte Sonja Rittchen ihre Promotion an der Med Uni 
Graz, denn ihr PhD-Studium Molecular Inflammation schloss sie 
mit Höchstleistungen ab. Ihr Forschungsfokus liegt auf dem kom-
plexen Zusammenspiel zwischen Immunsystem und Atemweg-
serkrankungen. Aktuell ist sie am Lehrstuhl für Immunologie am
Otto Loewi Forschungszentrum der Med Uni Graz und am LBI für 
Lungengefäßforschung als Postdoc Researcher tätig. In Zukunft 
will sich die Wissenschafterin weiterhin mit den faszinierenden 
Interaktionen des Immunsystems auseinandersetzen, um erste 
Anzeichen von fehlgeleiteten Immunreaktionen, deren Auslöser 
und potenzielle therapeutische Angriffspunkte zu identifizieren.

SONJA RITTCHEN’S SUB AUSPICIIS 
GRADUATION
Under the auspices of President Alexander Van der Bellen, 
Sonja Rittchen celebrated her graduation from Med Uni 
Graz, where she completed her PhD program in molecu-
lar inflammation with the highest honors. Her research 
focuses on the complex interaction between the immune 
system and respiratory diseases. She is currently a postdoc 
researcher at the Division of Immunology of the Otto Loewi 
Research Center at Med Uni Graz and at the LBI for Lung 
Vascular Research. In the future, the scientist wants to take 
a good look at the fascinating interactions of the immune 
system in order to identify the first signs of a faulty immune 
response, its triggers and potential targets for therapy.
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CAMPUS LIFE    CAMPUS LEBEN

BIOTECHMED-GRAZ NOBEL LECTURE AN DER 
MED UNI GRAZ
Um neue Therapien im Kampf gegen Krebs, Infektionskrankheiten und Auto-
immunerkrankungen zu entwickeln, forschen Wissenschafter*innen weltweit 
an dem komplexen Zusammenspiel unzähliger Faktoren. Ein international 
renommierter Experte auf diesem Gebiet ist der Nobelpreisträger für Medi
zin Bruce A. Beutler, University of Texas Southwestern Medical Center. Seiner 
Arbeit verdanken wir wichtige Erkenntnisse, die weitere Aufschlüsse über das 
Immunsystem geben und dadurch die Entwicklung neuer Therapieoptionen 
ermöglichen. Auf Einladung von BioTechMed-Graz hielt er an der Med Uni Graz 
die Nobel Lecture und faszinierte mit seinem Vortrag „Discovering TNF, TLRs 
and other proteins with key importance in immunity“ rund 500 Hörer*innen.

BIOTECHMED-GRAZ NOBEL LECTURE AT 
MED UNI GRAZ
To develop new therapies for cancer, infectious diseases and autoimmune dis-
eases, scientists worldwide are conducting research on the complex interac-
tion of innumerable factors. One internationally recognized expert in this area 
is Bruce A. Beutler of the University of Texas Southwestern Medical Center, 
who is a Nobel Prize laureate in medicine. His work has yielded important find-
ings that provide further insight into the immune system and thus facilitate 
the development of new treatment options. In response to an invitation from 
BioTechMed-Graz, he held a Nobel lecture at Med Uni Graz and fascinated 
around 500 audience members with his lecture “Discovering TNF, TLRs and 
other proteins with key importance in immunity.”
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CAMPUS LEBEN      CAMPUS LIFE

UNTERZEICHNET: CORI-INSTITUT FÜR 
STOFFWECHSELFORSCHUNG
Immer mehr Menschen sind in unserer Wohlstandsgesellschaft von 
St‌offwechselstörungen betroffen. Stoffwechselprozesse spielen 
aber nicht nur bei der Entstehung der klassischen Stoffwechsel-
störungen wie Diabetes eine zentrale Rolle, sondern sind auch für 
weitverbreitete „Volkskrankheiten“ einschließlich Infektionskrank-
heiten, Krebs, Herz-Kreislauf-Erkrankungen oder Erkrankungen des 
Immunsystems mitverantwortlich. Die Österreichische Akademie der 
Wissenschaften hat in Kooperation mit Med Uni Graz, Uni Graz und TU 
Graz das Cori-Institut für Stoffwechselforschung gegründet, um die 
Gesundheitsforschung in diesem wichtigen Bereich voranzutreiben.

IT’S OFFICIAL: CORI INSTITUTE 
FOR METABOLISM RESEARCH
More and more people in our affluent society are affect-
ed by metabolic disorders. Metabolic processes not only 
play a main role in the development of classic metabolic 
disorders such as diabetes but are also responsible for 
common illnesses including infectious diseases, cancer, 
cardiovascular disease or diseases of the immune sys-
tem. In cooperation with Med Uni Graz, Uni Graz and 
TU Graz, the Austrian Academy of Sciences has founded 
the Cori Institute for Metabolism Research to promote 
health research in this important field.
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CAMPUS LIFE    CAMPUS LEBEN
LANGE NACHT DER FORSCHUNG: 
FOKUS LEBENSSTIL
Nach der coronabedingten Pause konnte die Lange Nacht der For-
schung 2022 wieder live an der Med Uni Graz stattfinden. Zahlreiche 
Besucher*innen nutzten die Gelegenheit, um sich vor Ort über Fragen 
rund um einen gesunden Lebensstil zu informieren. Im Fokus standen 
Themen wie Sport als Jungbrunnen, der unsere Gene beeinflusst, 
Hochleistungssport bei Diabetes, Nährstoffe in der Nahrung und mentale 
Gesundheit trotz Stress und Termindruck. Die rund 1 000 Besucher*in-
nen konnten sich dabei direkt bei unseren Expert*innen informieren und 
einen Gesundheitscheck machen. Eine Vielzahl von Stationen mit tollem 
Mitmachprogramm für die ganze Familie und abwechslungsreiche Vor-
träge boten spannende Einblicke in Wissenschaft und Forschung.

LONG NIGHT OF RESEARCH: 
FOCUS ON LIFESTYLE
Following the break due to COVID-19, the Long Night of Research 2022 
happened live at Med Uni Graz again. A large number of visitors took 
advantage of the opportunity to learn more about issues related to a 
healthy lifestyle. The topics included sport as the fountain of youth that 
influences our genes, high-performance sport and diabetes, dietary 
nutrients and mental health despite stress and time pressure. Around 
1,000 visitors received information directly from our experts and had a 
health checkup. Numerous stations with hands-on opportunities for the 
entire family and a wide variety of lectures provided exciting glimpses 
into science and research.
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FORSCHUNG      RESEARCH

KÜNSTLICHE INTELLIGENZ IN DER 
ZAHNMEDIZIN
Künstliche Intelligenz (KI) hält in vielen Lebensbereichen Einzug, so auch 
in der Medizin. An der Universitätsklinik für Zahnmedizin und Mund​​ge-
sundheit der Med Uni Graz analysiert Barbara Kirnbauer die Anwendung 
einer digitalen Volumentomographie, mit der es gelingt, dreidimensio-
nale Röntgendatensätze des Kiefers und angrenzender Strukturen zu er-
stellen. Konkret geht es darum, wie gut ein neu entwickeltes künstliches 
neuronales Netzwerk krankhafte Veränderungen im Kieferknochen 
rund um die Wurzelspitze erkennen kann. Erprobt wurde das program-
mierte KI-System an 144 dreidimensionalen Datensätzen mit insgesamt 
2 128 Zähnen. Es lieferte einen wichtigen Beitrag in der Befundung so
wie äußerst vielversprechende Ergebnisse.

ARTIFICIAL INTELLIGENCE IN DENTISTRY
Artificial intelligence (AI) is finding its way into many areas of life includ-
ing medicine. At the Med Uni Graz Department of Dental Medicine and 
Oral Health, Barbara Kirnbauer is analyzing the application of digital 
volume tomography (DVT) to create three-dimensional X-ray data sets 
of the jaw and adjacent structures. It is being investigated how well a 
newly developed artificial neuronal network can detect pathological 
changes in the jaw bone around the root tips. The programmed AI sys-
tem has been tested on 144 three-dimensional data sets with a total of 
2,128 teeth. It has significantly aided diagnosis and yielded extremely 
promising results.
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RESEARCH    FORSCHUNG

MEDIKAMENTÖSE THERAPIE GEGEN 
HERZSCHWÄCHE NACH INFARKT
Auch wenn ein Herzinfarkt mittlerweile gut behandelbar ist, bleibt ein erhöhtes 
Risiko, in den Monaten und Jahren danach eine Herzschwäche zu entwickeln, 
da das abgestorbene Herzgewebe unwiederbringlich verloren ist. Dadurch kann 
sich auch die Pumpleistung des Herzens nicht vollständig erholen. Hier setzen 
Endokrinologe Harald Sourij und Kardiologe Dirk von Lewinski von der Med Uni 
Graz an. Sie untersuchten, wie ein ursprünglich zur Blutzuckersenkung entwick-
eltes Medikament dabei helfen könnte, die Pumpleistung des Herzens nach ei-
nem Infarkt zu erhalten. Sie konnten unter Therapie mit Empagliflozin sowohl 
eine Verbesserung des Biomarkers für Herzinsuffizienz – NT-proBNP – als auch 
eine Steigerung der Pumpleistung beobachten.

DRUG THERAPY FOR HEART FAILURE FOLLOWING 
A HEART ATTACK
Even though good treatment for a heart attack is available, the risk of develop-
ing heart failure remains high in the months and years following the attack since 
the loss of cardiac tissue is irretrievable. The pumping capacity of the heart is not 
able to recover completely. This is the point of departure for endocrinologist 
Harald Sourij and cardiologist Dirk von Lewinski of Med Uni Graz. They investigat-
ed how a drug originally developed to lower blood sugar might help to maintain 
the pumping capacity of the heart following a heart attack. They observed that 
treatment with empagliflozin results in an improvement in NT-proBNP, the bio-
marker for heart failure, and an increase in pumping capacity.
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DARMGESUNDHEIT: 
ARCHAEOMKATALOG
Die Analyse des medizinischen Nutzens des Mikrobioms ist kom-
plex, denn die Anzahl von Mikroorganismen auf und in unserem 
Körper ist unvorstellbar groß. Christine Moissl-Eichinger, Alexan-
der Mahnert und das Team am Diagnostik- & Forschungszentrum 
für Molekulare BioMedizin der Med Uni Graz analysierten mit der 
Christian-Albrechts-Universität zu Kiel umfangreiche Mikrobiom-
daten, um die Beteiligung von Archaeen an der mikrobiellen Be-
siedelung des Darms aufzuklären. Neben der Charakterisierung 
des bisher profilierten Archaeoms konnten dabei bis dato un-
bekannte Archaeenarten, aber auch Virenarten identifiziert und 
ein umfangreicher Genom- und Proteinkatalog für zukünftige 
Analysen erstellt werden.

GUT HEALTH: 
ARCHAEOME CATALOG
The analysis of the medical value of the microbiome is 
complex because the number of microorganisms on and 
in our bodies is inconceivably large. Christine Moissl-
Eichinger, Alexander Mahnert and the team at the Med 
Uni Graz Diagnostic and Research Center for Molecular 
BioMedicine and researchers at Kiel University have an-
alyzed extensive microbiome data in order to shed light 
on how archaea participate in the microbial colonization 
of the gut. The previously profiled archaeome was char-
acterized, unknown archaea species as well as viruses 
were identified and a comprehensive genome and pro-
tein catalog was created for future analysis.

FORSCHUNG      RESEARCH
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RESEARCH    FORSCHUNG

ATHEROSKLEROSE: 
KÜNSTLICHE INTELLIGENZ FÜR VORSORGE
Erkrankungen des Herz-Kreislauf-Systems sind die häufigste Todesursache 
und schränken die Lebensqualität der Patient*innen oftmals enorm ein. Daher 
haben Prävention und Früherkennung einen besonderen Stellenwert. Mit zu-
nehmender Digitalisierung werden Gesundheitsdaten umfangreicher, können 
aber mit konventionellen Methoden nicht ausreichend analysiert und genutzt 
werden. Tools zur Risikovorhersage auf Basis von künstlicher Intelligenz kön-
nen helfen und es gilt, sie weiterzuentwickeln und flächendeckend verfügbar 
zu machen. Das ist das Ziel des internationalen Forschungsprojekts „Predicting 
Cardiovascular Events Using Machine Learning“ (PRE-CARE ML) unter Koordi-
nation von Peter Rainer, Klinische Abteilung für Kardiologie der Med Uni Graz.

ATHEROSCLEROSIS:  
ARTIFICIAL INTELLIGENCE FOR PREVENTION
Cardiovascular disease is the most common cause of death worldwide and often severely 
limits patients’ quality of life. As a result, a special emphasis is placed on prevention and 
early detection. As digitization increases, health data is becoming more extensive, but it 
cannot be sufficiently analyzed and exploited using conventional methods. Risk forecast-
ing tools based on artificial intelligence may prove helpful, and they should be enhanced 
and made more widely available. This is the goal of the international research project  
“Predicting Cardiovascular Events Using Machine Learning” (PRE-CARE ML) coordinated by 
Peter Rainer of the Division of Cardiology at Med Uni Graz.
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SCHAUSPIELTALENTE FÜR DIE LEHRE
An der Med Uni Graz stehen im Rahmen des Curriculums der Humanmedizin kommunikative Fähigkeiten und 
die vertrauensvolle Beziehung zwischen Arzt*Ärztin und Patient*in besonders im Fokus. Eine wichtige Rolle 
spielt dabei das medizinisch-praktische Training mit schauspielenden Simulationspatient*innen, mit denen 
die Studierenden die Gesprächsführung, die Überbringung von Diagnosen sowie professionelles Verhalten in 
realitätsnahen Situationen in der Arbeit als Arzt*Ärztin im geschützten Rahmen üben und meistern können. Um 
das Team zu erweitern, werden aktuell Frauen und Männer zwischen 20 und 80 Jahren gesucht, die sich dieser 
spannenden Aufgabe stellen möchten: www.medunigraz.at/simulationspatientinnen

TALENTED ACTORS IN THE CLASSROOM
The Med Uni Graz curriculum for a degree in medicine focuses on communication skills and a doctor-patient 
relationship based on trust. Students receive practical medical training in which they act out realistic situations 
with simulation patients played by actors. In a safe environment, they can practice and master conversational 
techniques, the process of giving a diagnosis and the professional behavior required in their work as a physi-
cian. Women and men between the ages of 20 and 80 who are interested in this exciting job are needed to 
enlarge the team: www.medunigraz.at/simulationspatientinnen

LEHRE      TEACHING
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STUDIERENDE SORGEN FÜR MUSIK AM CAMPUS
Einige unserer Studierenden sind besonders musikalisch, deswegen schließen sie sich schon seit 
vielen Jahren zusammen und bereichern das Campusleben regelmäßig mit ihrer Musik. Die Big-
band, der Chor und das Orchester der ÖH Med Graz bzw. der Med Uni Graz treffen sich neben 
dem Studium regelmäßig, um ihrer großen Leidenschaft nachzugehen. Das Ergebnis kann sich 
sehen und vor allem hören lassen: Eine randvolle Aula bei jedem Konzert spricht für sich! Nicht 
nur das Get-together für die Mitarbeiter*innen auf der Campusebene wurde von den talentier-
ten Musiker*innen begleitet, besinnliche Klänge durchfluteten die Aula auch beim traditionellen 
Weihnachtskonzert, wo ein stimmungsvolles Programm für den Advent präsentiert wurde.

STUDENTS MAKE MUSIC ON CAMPUS
Some of our students are very musical. For many years, they have regularly joined forces 
to enrich campus life with their music. The big band, choir and orchestra of ÖH Med Graz 
and Med Uni Graz regularly meet to pursue their passion alongside their studies. The 
result can be seen and above all heard: An auditorium filled to capacity at every concert 
speaks for itself! The get together for campus staff was accompanied by these talented 
musicians. Beautiful sounds filled the auditorium during the traditional Christmas con-
cert, which featured an atmospheric Advent program.

TEACHING    LEHRE
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AUSBAU VON 
MEDIZINSTUDIENPLÄTZEN GESTARTET
Bereits im Vorjahr war im Rahmen des Programms „Med- 
Impuls 2030“ seitens der Regierung der Ausbau von Studien-
plätzen angekündigt worden. Die ersten 50 neuen Studien-
plätze an den öffentlichen Medizinuniversitäten kamen heuer 
für das Studienjahr 2022/23 dazu. Zehn zusätzliche Studien-
plätze wurden dabei an der Med Uni Graz aufgestockt (20 an 
der MedUni Wien und je zehn an der MedUni Innsbruck und 
der Medizinfakultät der Uni Linz). Damit standen in Graz dieses 
Jahr 370 Plätze zur Verfügung. Anschließend wächst die Zahl 
nun alle zwei Jahre jeweils erneut um 50, sodass bis zum Jahr 
2028 rund 2 000 neue Studienplätze für Medizinstudierende 
erreicht werden sollen.

EXPANSION OF PLACES FOR 
MEDICAL STUDENTS STARTED
In 2021 the government announced an increase in the 
number of places in medical school programs as part of 
the Med-Impuls 2030 program. In 2022 the first 50 new 
places were added at public medical universities for aca-
demic year 2022/23. Of these places, ten were added at 
Med Uni Graz (twenty at MedUni Wien and ten each at  
MedUni Innsbruck and the Uni Linz medical faculty) for a 
total of 370 places available in Graz in 2022. The number 
will continue to increase by 50 every two years so that 
around 2,000 new places for medical students should be 
available by 2028.

LEHRE      TEACHING
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HASIBA-PREIS FÜR INNOVATIVE LEHRKONZEPTE
Der Michael-Hasiba-Preis wird jährlich von der Ärztekammer Steiermark in Kooperation mit dem 
Vizerektorat für Studium und Lehre der Med Uni Graz gestiftet, um Projekte mit innovativen 
Lehrinhalten zu fördern. Drei Projekte wurden 2022 ausgezeichnet: Lea Julia Bischof und Aryan 
Aliabadi nahmen den Preis für das interaktive Wahlfach „Vom Symptom zur Diagnose“ zur Ver-
besserung der klinischen Ausbildung von Jungmediziner*innen entgegen. Regina Roller-Wirns-
berger erhielt den Preis für die E-Learning-Aus- und -Weiterbildung bzw. den Massive Open On-
line Course (MOOC) im Fachbereich Geriatrie. Herta Tritthart wurde für die Idee ausgezeichnet, 
Schauspieler*innen als Simulationspatient*innen in der medizinischen Ausbildung einzusetzen.

DR. MICHAEL HASIBA PRIZE FOR INNOVATIVE TEACHING CONCEPTS
The Dr. Michael Hasiba Prize is awarded annually by the Styrian Medical Chamber in cooperation with the Vice 
Rector of Studies and Teaching at Med Uni Graz to promote projects with innovative educational content. 
Three projects were distinguished in 2022: Lea Julia Bischof and Aryan Aliabadi received the prize for the 
interactive elective “Vom Symptom zur Diagnose” (From Symptom to Diagnosis), which improves the clini-
cal training of young physicians. Regina Roller-Wirnsberger received the award for elearning education and 
professional development and a massive open online course (MOOC) in geriatrics. Herta Tritthart was honored 
for the idea of using actors as simulation patients in medical training.
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THERAPIE BEI ZERVIX- UND VULVA-KREBS
Gerda Trutnovsky, Universitätsklinik für Frauenheilkunde und Geburtshilfe an 
der Med Uni Graz, setzt sich mit Vorstufen von Zervix- und Vulva-Krebs, soge-
nannten zervikalen und vulvären intraepithelialen Neoplasien, auseinander, die 
oftmals durch eine Infektion mit dem humanen Papillomvirus (HPV) ausgelöst 
werden. Wenn sie früh genug bekämpft werden – also bevor echter Krebs ent-
steht – kann Schlimmeres verhindert werden. Da OPs und chirurgische Entfer-
nungen auch Nachteile mit sich bringen, suchte und fand das Forschungsteam 
eine wegweisende Alternative: Durch das Mittel der Creme Imiquimod entsteht 
eine lokale Entzündungsreaktion, die das Immunsystem aktiviert, die Läsionen 
ohne chirurgischen Eingriff zu zerstören.

TREATMENT FOR CERVICAL AND VULVAR CANCER
Gerda Trutnovsky of the Department of Gynaecology and Obstetrics at Med Uni 
Graz studies the precancerous stages of cervical and vulvar cancer. Called cervi-
cal and vulvar intraepithelial neoplasias, they are often caused by infection with 
the human papillomavirus (HPV). If caught early  – before actual cancer devel-
ops  – the worst can be  voided. Since there are certain disadvantages to oper-
ations and surgical removal, the research team looked for and found a pioneer-
ing alternative: Treatment with imiquimod cream induced a local inflammatory 
reaction that activated the immune system to destroy the lesions without any 
surgical intervention.

PATIENT*INNENBETREUUNG      PATIENT CARE
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INNOVATIVE FIEBERMESSUNG 
MITTELS PFLASTER
Die Körpertemperatur liefert wichtige Hinweise auf den Ge-
sundheitszustand. Da in der ärztlichen Routine eine Messung 
der Körpertemperatur lediglich zu bestimmten Zeitpunkten 
möglich und diese sehr aufwendig ist, gibt es keine kontinuier-
lichen Temperaturdaten, um so im Fall des Falles noch rascher 
reagieren zu können. Das in der Steiermark entwickelte nicht-
invasive neue Temperaturmesssystem Steady-Temp® liefert 
kontinuierliche Daten zur Körpertemperatur und könnte diese 
Lücke nun schließen. Johannes Boyer und Robert Krause von 
der Klinischen Abteilung für Infektiologie, Med Uni Graz, war-
en an der klinischen Prüfung der Temperaturmessung mittels 
Pflaster beteiligt und sehen darin einen großen Schritt Rich-
tung Individualmedizin.

INNOVATIVE FEVER MEASUREMENT WITH A PATCH
Body temperature provides important information about a person’s health status. 
Since body temperature measurement is only possible at certain points in time 
during a medical examination and is very time-consuming, continuous temperature 
data that would permit a quicker reaction in the event of an emergency is not avail-
able. Developed in Styria, the new, recently certified non-invasive temperature mea-
surement system Steady-Temp® delivers continuous data on body temperature and 
may be able to fill this gap. Johannes Boyer and Robert Krause of the Division of In-
fectious Diseases at Med Uni Graz participated in the clinical testing of temperature 
measurement with a patch and see it as a huge step toward individualized medicine.

PATIENT CARE    PATIENT*INNENBETREUUNG     
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PATIENT*INNENBETREUUNG      PATIENT CARE

GLUKOSEMANAGEMENT FÜR KINDER MIT DIABETES
Die Diagnose Typ-1-Diabetes bei Kindern stellt Eltern vor große Herausforderungen, da der 
Blutzucker mehrmals tags- und nachtsüber gemessen und kontrolliert werden muss und 
das Ess- und Bewegungsverhalten der Kleinen schwer vorhersehbar ist. Ein von der Univer-
sität Cambridge entwickeltes „Closed-Loop-System“ – Glukosemanagement per Handy-App,  
Glukosesensor und Insulinpumpe – kann den Alltag der Betroffenen extrem erleichtern und 
die Blutzuckereinstellung der Kinder sicher und effektiv verbessern – so die Ergebnisse aus 
dem EU-Projekt „KidsAP“, an dem auch die Medizinischen Universitäten Graz, Wien und Inns-
bruck beteiligt waren. Die Verbindung mit künstlicher Intelligenz, einem Algorithmus zur 
Steuerung des sogenannten Closed-Loop-Systems, brachte großen Erfolg.

GLUCOSE MANAGEMENT FOR CHILDREN WITH DIABETES
The diagnosis of type 1 diabetes in children presents parents with great challenges since 
glucose must be measured and checked several times throughout the day and night and the 
eating and exercise behavior of small children is difficult to predict. A closed-loop system 
developed at Cambridge University—glucose management with a cell phone app, glucose 
sensor and insulin pump—can make the day to day life of those affected much easier and 
improve blood glucose control in children safely and effectively: This was the finding of the 
EU project KidsAP, in which the medical universities in Graz, Vienna and Innsbruck participat-
ed. It was a great success thanks to its use of an artificial intelligence algorithm to control 
the closed-loop system.
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CARBOCEPTION-APP BEI 
KOHLENHYDRATINTOLERANZ
Bauchschmerzen, Blähungen, Übelkeit und Durchfall 
nach dem Essen – auch wenn man vermeintlich gesund 
ist bzw. nichts Unbekanntes gegessen hat. Die Ursache 
könnte eine Kohlenhydratintoleranz sein, bei der Be-
troffene in Hinblick auf den Auslöser oft jahrelang im 
Ungewissen sind. Die neue CarboCeption-App, die von 
Forscher*innen der Medizinischen Universitäten Graz 
und Wien entwickelt wurde, hilft Betroffenen, die Ur
sache von Intoleranzen zu erkennen, auslösende Lebens-
mittel zu identifizieren und die Mengen jener Lebensmit-
tel, die vertragen werden, zu bestimmen. Der praktische 
Vorteil in der Anwendung der App liegt vor allem darin, 
die Intoleranz jederzeit im Alltag, also zu Hause oder 
auch am Arbeitsplatz, nachweisen zu können.

CARBOCEPTION-APP FOR 
CARBOHYDRATE INTOLERANCE
Abdominal pain, bloating, nausea and diarrhea af-
ter eating—even if you are presumably healthy or 
didn’t eat anything unusual: The reason may be a 
carbohydrate intolerance. Those affected may be in 
the dark for years as to what the trigger is. Devel-
oped by researchers at the medical universities in 
Graz and Vienna, the new CarboCeption app helps 
to determine the cause of intolerances, identify 
food triggers and define the amount of the food 
that can be tolerated. The practical advantage of 
using the app is that it can identify an intolerance 
at any time in daily life, whether at home or at the 
workplace.
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PERSONELLES      PERSONNEL
 UNIVERSITÄTSPROFESSUREN GEM. § 98 UG    PROFESSORSHIPS IN ACCORDANCE WITH § 98 OF THE UNIVERSITIES ACT

	— Univ.-Prof.in Dr.in  ISABEL BÖGE
Universitätsklinik für Psychiatrie, Psychosomatik und Psy-
chotherapie 
Department of Psychiatry, Psychosomatics and Psycho-
therapeutic Medicine

	— Univ.-Prof. Dr. THOMAS BAPTIST BRUNNER 
Universitätsklinik für Strahlentherapie-Radioonkologie 
Department of Therapeutic Radiology and Oncology

	— Univ.-Prof.in Dr.in med. SARAH HEINZE
Diagnostik- & Forschungsinstitut für Gerichtliche Medizin 
Diagnostic & Research Institute of Forensic Medicine

	— Univ.-Prof. Dr. ROBERT KRAUSE
Universitätsklinik für Innere Medizin 
Department of Internal Medicine

	— Univ.-Prof. Dr. STEFAN WOLFSBERGER
Universitätsklinik für Neurochirurgie 
Department of Neurosurgery

	— Univ.-Prof. Dr. DANIEL ZIMPFER, MBA
Universitätsklinik für Chirurgie 
Department of Surgery

 UNIVERSITÄTSPROFESSUREN GEM. § 99 ABS. 4 UG    PROFESSORSHIPS IN ACCORDANCE WITH § 99 PAR. 4 OF THE UNIVERSITIES ACT

	— Univ.-Prof.in Dr.in Mag.a ELLEN HEITZER
Diagnostik- & Forschungsinstitut für Humangenetik 
Diagnostic and Research Institute of Human Genetics 
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PERSONNEL    PERSONELLES      
TENURE TRACK ASSOCIATES GEM. § 99 ABS. 5 UG      

TENURE TRACK ASSOCIATES IN ACCORDANCE WITH § 99 PAR. 5 OF THE UNIVERSITIES ACT 

	— Mag. Assoz.-Prof.in CORINA MADREITER-SOKOLOWSKI, PhD

TENURE TRACK ASSISTANT PROFESSORS GEM. § 99 ABS. 5 UG  
TENURE TRACK ASSISTANT PROFESSORS IN ACCORDANCE WITH §99 PAR. 5 OF THE UNIVERSITIES ACT 

	— Ass.-Prof.in SENKA HOLZER, PhD

	— Ass.-Prof.in Dr.in  JELENA KRSTIC

	— Ass.-Prof.in IVA PRITISANAC, PhD

	— Ass.-Prof.in Dr. SEBASTIAN SCHWAMINGER, MSc

	— Ass.-Prof.in Dr. FLORIAN SINGER, PhD
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PERSONELLES      PERSONNEL
 HABILITATIONEN    HABILITATIONS

	— PDin Dr.in VERONICA ALEXANDRA ANTIPOVA

	— PDin Dr.in ANNA BAGHDASARYAN, PhD

	— PDin Dr.in MARIA FRITSCH

	— PDin Dr.in EVA MARIA HASSLER

	— PDin Mag.a Dr.in MAGDALENA HOFFMANN, MBA MSc

	— PDin DIin Dr.in EDITH HOFER

	— PD Dr. RUSMIR HUSIC

	— PDin Dr.in INGEBORG KLYMIUK

	— PD DDr. MARKUS KNEIHSL

	— PD Dr. SEBASTIAN PHILIPP NISCHWITZ

	— PDin Mag.a Dr.in FRANZISKA MATZER

	— PD Dr. RICHARD PARTL

	— PD Dr. BERND REININGHAUS

	— PD DDr. ALEXANDER CHRISTIAN REISINGER

	— PD Dr. MICHAEL SCHENK

	— PD Dr. STEFAN JOHANNES SCHEIDL

	— PD Dr. GREGOR ALEXANDER SCHITTEK 

	— PDin Mag.a Dr.in KARIN SCHMID-ZALAUDEK

	— PD DDDr. MICHAEL SCHWAIGER 

	— PD Dr. SEBASTIAN SCHWAMINGER, MSc

	— PD DDr. MAXIMILIAN SELES, FEBU

	— PD DDr. HOLGER SEBASTIAN SIMONIS, MHBA

	— PDin DDr.in MARIA ANNA SMOLLE

	— PDin Dr.in CHRISTINA STERN

	— PD DDr. CHRISTOPH SUPPAN

	— PDin DIin Ing.in SILVIJA TOKIC, PhD

	— PDin Dr.in JOLANA WAGNER-SKACEL
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PERSONNEL    PERSONELLES      

NEUE BILATERALE KOOPERATIONEN 2022    NEW BILATERAL COOPERATIONS IN 2022

	— Universidad de Valparaíso, Chile

	— Tel Aviv University, Israel

	— Universidad San Ignacio de Loyola, Peru

	— University of Kwazulu-Natal, Südafrika

	— Stellenbosch University, Südafrika

 GASTPROFESSUREN 2022/2023   GUEST PROFESSORS 2022/2023

	— Univ. Prof. PD Dr. JOACHIM STEFAN HERMANN
Universitätsklinik für Zahnmedizin und Mundgesundheit 
Department of Dental Medicine and Oral Health

NEUE ERASMUS-KOOPERATIONEN 2022    NEW ERASMUS COOPERATIONS IN 2022

	— Universidad de Valparaíso, Chile

	— Dalhousie University, Kanada

	— Kyambogo University, Uganda

	— Makerere University, Uganda

	— University of Cape Town, Südafrika

	— University of Kwazulu-Natal, Südafrika
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www.medunigraz.at




